
,,...a KISZ-nek igen rugalnasan 
alkalmazkodnia kell 
a KISZ-tagok elvárásaihoz..." 

A főiskola áprilisi küldöttgyűlésén ú j KISZ-t i tkárt választott a 
tagság, Tóth Károly személyében, aki jelenleg a Juhász Gyula Ta-
nárképző Főiskola IV. éves magyar—népművelés szakos, hallgatója, 
levelező tagozaton. 

Alább közölt beszélgetésünkkel az ú j t i tkár t szeretnénk bemu-
tatni, s személyén keresetül az. intézményi KISZ-szervezet jelenét. 

# Hogyan ítéled meg az el-
múlt évek során kialakult — a 
főiskolai KISZ-bizottság munká-
jára vonatkozó — tevékenységet, 
illetve annak hibáit, erényeit? 

— E kérdés t ipikusan azok kö-
zé tartozik, melyekre sem rövi-
den, sem egyértelműen nem 
könnyű válaszolni. A mi főisko-
lánk KISZ-szervezetének gondjai 
nem csupán nálunk jelentkez-
nek; a „speciális", csak nálunk 
fellelhető problémák mellet t tú l -
súlyban vannak — szerintem — 
azok, amelyek a KISZ-es kor-
osztály egészét — ilyen vagy 
olyan vonatkozásban — érintik. 
A KISZ-tagok, tehát a 15 és 30 
év közötti korosztály gondjai pe-
dig nyilván társadalmi okokra 
vezethetők vissza. A mozgalmi 
életben tapasztalható megtorpa-
nás, uniformizálódás, egyszóval 
„pangás" — úgy vélem — jórészt 
a KISZ-es korosztály útkeresési, 
egzisztenciális problémáinak is 
tükrözője. Nem az a legfőbb ba j , 
hogy a KISZ „elvesztett", sok 
f ia ta l t ; a legfőbb ba j az, hogy 

— bár ne volna igazam — mi-
közben a tudományos technikai 
csodák világában az emberek 
mindent elértek, épp egymásra, 
a közvetlen emberi kapcsolatok-
ra, a barátságra nem „maradt" 
idejük. 

Egyetlen szervezet sem képes 
a szervezet tagjaira olyasmit 
„erőltetni", ami n e találkoznék 
— ha csak időlegesen is — a 
többség felismert vagy fel ismer-
ni vélt érdekeivel, szándékával. 
És biztos vagyok abban, hogv a 
KISZ s t rukturá l i s á t formálása 
nem oldaná meg a fiatalok gond-
jai t ; úgy látom, e kérdést nem 
lehet nem komolyan venni, s 
megoldásában a KISZ sokszor 
Inkább a „katalizátor", semmint 
a végső megoldást produkáló va-
lami funkcióját tölti b e . . . 

Nincsenek különösebb lllú-
eióim, eevet kell ér tenem azok-
kal a KISZ-tagokkal, akik bírál-
ják a KlSZ-szervezet.ek munká -
iét. A főiskolára kerülve én is 
némi csalódást éreztem: min tha 
a magunkkal hozott lelkesedés, 
d inamizmus nem tudott volna le-
hetőséget kapni, a kezdeti tűz 
gyorsan lelohad, és ezt hihetetle-
nül nehéz u tóbb visszacsinálni. 
De nagyon r i tkán lehet hallani 
olyan felsőoktatási KlSZ-szerve-
zetekről. ahol minden tökéletes, 
vagy közel töké'etes. Én el jutot-
t am — önmagammal polemizál-
va — oda, hogy azt m o n d j a m : 

a felsőoktatási KISZ-szerVezetek 
munká j ának eredménytelensége, 
illetve nem kellő eredményessé-
ge abban is keresendő, hogy a 
KISZ az egyetemeken, főiskolá-
kon kevésbé tudott sajátosan 
adekvál t „arculatot" kialakítani, 
mint a középiskolákban. 

összegezve e kitérőt: a mi 
KISZ-szervezetünk problémái jó-
részt csak az egyetemisták-főis-
kolások egészének, korosztá-
lyunknak, illetve a KISZ-nek 
szervezeti-strukturális vizsgála-
tával ér thetők mfeg igazán. 

Ezekkel párosulnak a „helvi" 
vezetési gyakorlathói, személyi 
adottságokból eredő sajátosságok. 
Én megválasztásomig a kollégiu-
mi, ma jd a tudományos diákköri 
munkában vet tem részt — tehát 
voltaképpen a „perifériáról" ju -
tot tam a t i tkári funkcióba. 

A Általában ml a véleményed 
a hallgatók (KISZ-tagok) közér-
zetéről. a pillanatnyi „válság" 
okáról? 

— Részben ér intet tük a kér -
dést, d e érdemes rá visszatérni. 
Milyen a közérzete annak a 
hallgatónak, akivel elhitették (és 
kiderül t : igazuk volt!), hogy na-
gyon tehetséges, és úgv érzi. Sze-
geden vagy egv nagvobb város-
ban elhelyezkedve, többet „hasz-
nálna" a szakmának, netán sa já t 

• hivatásának, mint eev kis fa lu-
ban. de a kis falut kell válasz-
tania? Miiven a közérzete annak 
a másiknak, aki ugvan na»vobb 
v í m c b a kerül, de eev „igénye-
sebb" társaságban restelli beval-
lani. mennyi t k e r e s ? . . . Közis-
mert . hopv sem a pedagóguskép-
zés helvzete. sem a pedagómisok 
társadalmi elismerés» nem tükro* J 
zt azt a szerepet, amit e r V w \ r t 
reálisan va<*v noféríHáH^an ké"1- t 
visel a társádniom ^e t ében . És 
bá r n£mi javulás áfiandóan t n -
paszta 'hqtó. e „fo1 tT°"it3sok" 
nem 1el»n*»nek — «•»»rin+em — 
hosszú t ívi i metroiHíct; n ' k m w -
VP P"*t. flOOT H7 rr Tolontp^i 
pn-rH'-x-^fí kör'ilménvo! v?w>5tt ez 
a legtöbb, amit tenni lehet. 

A ..válwS"'' egyik oka feltétle-
nül eme jövőre érvénves szVeo-
tti-izTT"**. A másik, ami sokkal 
r»->cnv\KS ppr»Stérna: e kof^sorv-vrt,' 
p^t, f ' á n minden korocztí iv kö-

ponHia: az kancsó-
tnfrvtr foTlpnitá«!! • Vfizösséerelr ff»l_ 
Komt^sn. E Vérzést Viszont n 

művelői 
¡a-vVkal értőHben tor ták M . 

Realitásnak, valóságosnak ér-
zem „válsághangulatról" beszélni. 

Koncert 
a Zenei 
Világnapon 

A József Attila Tudományegye-
tem Közművelődési Bizottsága és 
a tudományegyetem Ságvári End-
re gyakorló gimnáziumának 
Vnesco és SZMK szervezete 
„Egyetemi Zenedélelőtt" címen 
kórushangversenyt rendez a Vili. 
Zenei Világnap alkalmából, októ-
ber 10-én. Az egyetemek Köz-
ponti épületének Aulájában 11-
órakor kezdődő koncert bevezető-
jét dr. Tóthpál József, a Kóru-
sok Országos Tanácsa főt i tkára 
tar t ja . 

Az ünnepi hangversenyen köz-
reműködik a JATE Egyetemi 
Énekkara, a JATE Ságvári Ka-
marakórusa. va lamint vendégként 
az NSZK-beli Kléve város Kama-
rakórusa. Szólisták: Kerényiné 
Varjasi Ida. Bárdi Sándor ¿s 
Szécsi István (ének). Zongorán 
közreműködik: Marosváriné 
Maczelka Noémi, vezénvel Her-
bert Krev (NSZK). Wolfné Ko-
vács Zsuzsa. Kovács Lajos és 
Szécsi József. 

Szerzők, 
figyelem! 

A szeptemberi lapszámainkban 
közölt cikkekért, szépirodalmi al-
kotásokért, fotókért és graf ikák-
ért október 8—15 között f izet jük 
ki a honoráriumokat. Kér jük 
szerzőinket, a megadott időpont-
ban délelőtt 9—12-ig jöjjenek be 
a szerkesztőségbe — Dugonics tér 
12. — átvenni pénzüket! 

Egyetemi -
Főiskolai Nap 

Október 1-én rendezte meg a 
Szeged városi KISZ-bizottság fel-
sőoktatási intézményeink KISZ-
szervezeteível közösen az Egye-
temi — Főiskolai Nap-ot. A nagy 
sikert és tetszést kiváltó rendez-
vényről — lapzártánk miat t — 
október 23-án tudósítunk. 

De egyrészt távolról sem merí-
tet tünk ki minden lehetőséget az 
érteimiségivé válás elősegítése, 
az igényesség, a sokoldalúság fej -
lesztése terén (különösen, a köz-
művelődésre, a tudományos diák-
köri tevékenységre. a tömeg-
sportra stb. gondolok itt), más-
részt a „katalizátor" szerepét 
vállalva, bennünket ér intő foglal-
koztató kérdések megvitatásával, 
továbbításával jav í tha t juk a 
KISZ tevékenységét: aligha mon-
dok újat ezekkel, hiszen a KISZ 
KB áprilisi határozatában mind-
ez világosan megfogalmazást 
n y e r t . . . 

Milyen elképzeléseid van-
nak a főiskolai KlSZ-mozgalom-
rél, illetve annak jövőbeni tevé-
kenységéről? 

— Az elképzeléseimet most 
még gyakran intuíciók helyette-
sítik. Ami világossá vált, ponto-
sabban egyértelmű marad t szá-
momra : a KISZ-nek igen rugal-
masan kell alkalmazkodnia a 
KISZ-tagok elvárásaihoz, érdek-
lődéséhez, véleményéhez. Azokra 
a kérdésekre helyezünk nagy 
hangsúlyt, melyek a többséget 
közvetlenül ér int ik: így a szak-
mai-ideológiai nevelőmunkára, a 
tá jékoztató tevékenység javításá-
ra, a közművelődési, szakmai- ta-
nulmányi munka színvonalának 
emelésére, s ami nyilván kiemelt 
jelentőségű az érdekképviseleti 
tevékenység javítására. 

Hogy e részterületek javulása 
mennyiben jelenti a mozgalmi 
élet egészének javulását, a r ra 
csak óvatos prognózist adha-
tunk . . . 

Nem állítom, hogy pontosan 
tudtam, mit vállaltam, amikor a 
t i tkárrá jelölést elfogadtam. Azt 
pedig éppen nem állítom, hogy 
abban hinnék: rövid idő alat t 
gyökeresen megváltozik minden 
a főiskolai KISZ-szervezet életé-
ben. De hiszek abban, hogy az 
én, a mi munkánk is hozzájárul 
a KISZ tekintélyének erősödésé-
hez, az i f jüpái i szervezet tevé-
kenységinek 'javulásához.- Ezzel 
a hittel vállaltam ezt a funkciót, 
és addig akarom ezt a munká t 
leefel jebb végezni, amíg e meg-
győződés töretlen marad. Űgv 
vélem, a legtöbb KISZ-vezető 
hasonlóan gondolkodik . . . 

^ Eredményes mozgalmi mun-
kát kívápva megköszönjük a be-
szélgetést! 

Jogos-e 
az elégedetlenség? 

A nagy érdeklődést — később 
helyenként elégedetlenséget — 
kiváltó új . ösztöndíjrendszer is 
megbeszélés t émája volt a J A -
TE idei vezetőképző táborában. 
Az előadó Szandtner Iván, a 
KISZ KB EFTT vezetője volt. 
Vele beszélgettünk e — bizonyára 
sokakat é r jn tő — témáról. 

— Az előadás témájával kap-
csolatban negatív értelmű „tö-
megpszichózist" említett. Mu ért. 
ezen? 

— Hosszú időbe telt. amíg az 
ide vonatkozó jogszabályt sike-
rült elfogadtatni. Ennek időpont-
ja sem volt szerencsés, hisz ép-
pen december közepén, a vizsga-
időszak előtt zárult az alágazati 
i f júsági par lament . A vizsgaidő-* 
szakban nem volt lehetőségünk 
az ú j rendszer pronagálásír.-i, 
így különbö.ző hírek keltek 
szárnyra. A tömegtájékoztatás sem 
volt segítségünkre, hisz kiraga-
dott esetekkel operált, olyanokat 
szólaltatott meg, akik rosszul 
jár tak, vagy csak a korábbi ösz-
szegre ta r tha t tak igényt. Ez vé -
gül is egy elégedetlen tömeghan-
gulatot eredményezett . 

— Hogyan lehetséges az. hogy 
egyes intézményekben tömege-
sen vannak olyan hallgatók, 
akiknek nem. vagji alig emelke-
dett az ösztöndíja? . 

— Néhány helyen eleve maga-
sak voltak a kiosztott összegek a 
jobb tanulmányi eredmények mi-
att. Így ezeken a helyeken való-
ban kisebb az emelkedés. 

— Említést tett arról: az intéz-
mények között nincs különbség 
abban, hogy a kereseti igazolá-
sok egyformán irreálisak. Biz-
tos-e, hogy ez így van? Gondo-
lok itt arra. hogy egyes vidéke-
ken meghatározó szerepe van a 
papíron ki nem mutatott másod-
lagos jövedelemnek. Vagyis az 
intézmények közti igazságos el-
osztás mégsem valósul meg... 

— Valóban léteznek különbsé-
gek, talán nem is kicsik. A ké r -
déses intézmények közvéleménve 
azonban nem bírná el a megkü-
lönböztetéseket. Az ideális persze 
az lenne, ha őszinte saját beval-
lás a lapján lehetne a keresetet 
felmérni. 

— Utoljára 1969-ben emelked-
tek az ösztöndíjak. A mostani 
változás legföljebb arra lehetett 
volna elég, hogy ellensúlyozza az 
infláció mértékét, ha — nem 
emelkedtek volna ugrásszerűen a 
kollégiumi díjak is. Nem lett vol-
na célszerű — megvalósíUia ez-

Miért nincs újság 
a tanárképzőn? 

Főiskolánkon az összevont if júsági par lamenten felmerült az a 
jogos kérdés: miért nincs, vagy miért nem lehet a tanárképzőnek is 
— hasonlóan más intézmények helyi, kari kiadványaihoz — önálló 
lapja? Akkor a KISZ-vezetőség azt az ígéretét tette, hogy amennyi-
ben az anyagi és szervezési lehetőségek engedik, szó lehet egy fő-
iskolai újság kiadásáról. 

Megkezdődött az ú j tanév, arról viszont még kósza hírek sem 
ter jedtek el, hogy tör tént-e valami az előkészítéssel kapcsolatban. 
Ezt a lapot, azt hiszem, sokan vár juk . Sajnálatos lenne, a hiábavaló 
várakozás, ugyanis egy főiskolai lap lehetővé tenné, hogy a diákság 
nyilvános fórumot nyerjen, ahol a sa já t életét érintő kérdésekről, 
közös ügyeiről, érdekeiről nyíltan vitatkozhat, őszintén gondolkodhat. 
Volt már néhány éve egy hasonló kísérlet a főiskolán. A Hírmondóra 
gondolok itt. amelynek csak néhány száma jelent meg: kudarcának 
okát nem ismerem. Megszűnése óta ez ideig úiabh pr^Mlkozást nem 
láthat tunk, ezért érthető a kérés egy úi lap alapítására. 

. Miért érzem ezt fontosnak és szükségesnek? In téz- iénvünkben 
pedagógusképzés folyik, ami több színtéren vaKsul meg r. szakpá-
rosítások révén. Ezeknek a területeknek ( tulajdonkénné"- ta-székek) 
a hallgatói szinte nem is tudnak egymás fnunkái í ró l . Rettenetesen 
nagv a szakadék a reál és humán szakos diákok műveltségében (Pél--
dául : az érettségi után a nem szakirányban továhb ta -u ' ék előtt 
lezárulnak a lehetőségek a humán műveltség mep szerzésére kivéve 
az autodidakta utat.) 

Ez a lap segíthetne a tájékozódásban különböző •á r sa la 'mi . iro-
dalmi. művészeti kérdések feltárásával, munká* adhatna a jelen ten-
denciában való eligazodáshoz. Teret engedne egv fokozottabb közélet-
nek az érveken alapuló vitáknak, amelvek é^ftői l ehe t l ek •> valódi 
diákközösségek, valamint az oktató-hallgató viszony harmonizálásá-

ynak. a közös munkán és demokratizmuson a'antilé tevéke-ivsér<hez. 
S végül nagyon jelentős feladata lehetne a K»'ekin»és rnác egve'e-
mekre. főiskolákra, az otteni diáklapokon és Hi-Skv's^okoi k««">sztü1 

Azt hiszem, ha l é t re jön-e eey ilyen főiskol-i i«»r> ha, mi idegek, 
a dolgok meevalósulhatnának. méginkább ST-'-Í'I-^IÍ * Khllóvókat 
az önművelésre, a nagyobb tudás megszerzésére, személv i s^ök ki-
teljesítésére. hiszen Németh László szavaival .. a nevelőnek nincs 
nagyobb feladata, mint hogv magában építse föl a példát, amellve' 
a fiatal lélek tájékozódó kedvét az igazi nagyság felé fordít hat ia!". , 

G Zs. 

által, hogy a mostani ösztöndíjak 
értéke közelítőleg elérje az 1969-
es szintet —, ha a kollégiumi té-
rítés változatlan marad? Így a 
kollégisták kevesebb szociális tá-
mogatást kaptak volna — hisz 
befizetniük is kevesebbet kelle-
ne —, az így felszabaduló össze-
get pedig az albérletben, illetve 
helyben lakók között lehetett vol-
na elosztani. 

— A két dolog — a kollégiumi 
dí jak, s az ösztöndíjak emelkedé-
se — összefügg. Egyiket sem le-
het a másik nélkül megvalósítani, 

— Ugy vélem, az elosztási 
rendszer tetszik a hallgatóknak. 
Az is, hogy a döntés meghozata • 
la során kikérték a véleményét. 
A keretösszegeket viszont keves-
lik... 

— Az állami támogatás nagy-
sága megvál tozta thata t lan — 
egyelőre. Egyébként sem tar ta-
nám helyesnek, ha olyan hely-
zet jönne létre, melyben a hall-
gató jobb körülmények között él-
ne, mint amire végzése után szá-
míthat . 

— Lehetséges-e az, hogy a jö-
vőben — ha kismértékben is, de 
— folyamatosan emelkedjenek az 
ösztöndijak, valamelyest ellensú-
lyozva a pénz romlását? 

— A rendszeren belül még 
vannak tartalékok, melyek egy-
két évig eredményezhetik a pót-
lást. Ilyenek például : ha a szak-
mai gyakorlatosok fizetést kap-
nának munkaadójuktó l (s nem 
ösztöndíjat , mint eddig), akkor 
ú j a b b kiosztható összeg, — min t -
egy 30 millió for int — szabadulna 
föl. Ezzel együtt nem remény-
keltő az, hogy évente emeljék 
az alapot. 

— Mégis, mi lehet a jövő a di-
ákok — viszonylagos — anyagi 
önállósodásának kérdésében? 

— A hallgatókra ki ter jeszthető 
társadalmi jut ta tások. 

— Konkrétan miről van szó? 
— A GYES és az anyagi fele-

lőségvállalás (kölcsönzések), hogy 
az egyetemi, főiskolai t anu lmá-
nyok számítsanak munkaviszony-
nak a szabadság, a törzsgárda-
tagság és a nyugdíj szempont já-
ból; hogy hallgató is belevághas-
son lakásmegoldási ügybe. A hi-
telezési és munkavál la lás i lehető-
iégek megteremtése illetve szé-
lesítése is hozzájárulna ahhoz, 
hogy a hallgatók eltartottságából 
eredő függőségi viszonya eny-
hüljön. 

—balogh— 

„Hangos 
film i ) 

Hogy kicsi a terem és kicsi a 
vászon, az még nem zavarta a 
Tanárképző Főiskola filmklub-
jának szép számú nézőjét. Iste-
nem! Ezek a lehetőségek. De le-
galább a film jó! — gondolták. 
De jaj, elkezdődött a vetítés, s 
így sosem tudják meg, hogy tény-

leg jó film-e Ferner Arnyékbok-
szolója. Nem. ez nem ellentmon-
dás. Elkezdődött — az e lőbbi ér-
deklődőkből pedig dühös kiroha-
nok lettek. A vetítőgép nagy za-
ját még elviselték volna, de te-
kintettel arra. hogy a hang csak 
hang volt és nem beszéd ... Az 
első jólcrthetöen érthetetlen mon-
datok után hosszú tömött sorban 
távoztak az „érdeklődök", ök 
többet már nemigen mennek a 
filmklub előadására. S ha 
a következő alkalommal is „han-
gos filmet" vetítenek hangosfilm 
helyett (..hangos géppel"), akkor 
valószínűleg más - sem. 

—blamás— 
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